

Proiectul "**Consolidarea acțiunilor între ONG-uri și autoritățile publice locale cu implicarea societății civile în scopul protecției resurselor și calității apei potabile în stepa Bugeacului**".

Numarul proiectului: **MOL/EU-NGOS/OP5/Y4/2015/06**

Unitatea ce implementeaza proiectul: **Asociatia de Mediu si Studiere a Perioadei Cuaternare in Moldova "INQUA-Moldova"**

Finantarea proiectului: **Finantat de Uniunea Europeana prin intermediul programului de Granturi Mici GEF si UNDP**

Obiectivele proiectului: Asociația obștească "INQUA-Moldova" și-a propus prin intermediul acestui proiect, să efectueze o evaluare a stării surselor de apă de potabilizare, adică a fântînilor și izvoarelor în aria Unității Teritoriale Administrative Gagauzia, unde compact locuiesc una din minoritățile etnice a țării-găgăujii.

Aceasta evaluare a fost condiționată și de faptul, că în această parte a țării, unde resursele de apă se atribuie la resurse limitate, populația bătinașă în proporție de 70-80%, continuă să utilizeze apa din fântîni și izvoare pentru necesitățile casnice, în scopuri de potabilizare, pentru scopuri tehnice, irigare, etc.

De aceea, investigarea calitatii apei din fântini și izvoare a fost una din obiectivele cele mai importante, care a contribuit la analiza chimică și microbiologică a apei în 60 de fântini, selectate după principiul utilizării lor, după gradul de impact asupra lor, după numărul de utilizatori, influența sau lipsa surselor de poluare, etc.

Un alt obiectiv important al proiectului a fost plasarea pe cele 60 de fântîni și izvoare supuse investigațiilor, a plăcuțelor informaționale, care aduce la cunoștința populației despre faptul, ce fel de apă beau și cu ce fel de apă prepară bucatele, dacă poate fi utilizată această apă în scopuri de potabilizare, sau este necesar de conservat aceste surse de "potabilizare", care pot să afecteze calitatea veștii și sănătatea populației.

Un eveniment și o activitate importantă în demararea proiectului, a fost crearea Centrului Eco-etnografic în incinta Centrului de creație a copiilor din satul Avdarma, UTA Gagauzia. Crearea acestui centru, a avut un larg rasunet, atât prin rindul administrației locale, cât și prin rindurile cetățenilor și locuitorilor, care atribuie creației populare o atenție deosebită.

Proiectul se finalizează la 31 mai 2016, iar toate rezultatele obținute, pot fi consultate pe pagina web.

Project "Strengthening actions between NGOs and local authorities to involve civil society in order to protect water resources and water quality in Bugeac steppe".

Project number MOL/EU-NGOS/OP5/Y4/2015/06

The unit that is implementing the project: Association of Environment and Study of Quaternary Period in Moldova "INQUA-Moldova"

Project funding: Funded by the European Union through the GEF Small Grants Programme and UNDP

Project objectives: NGO "Inqua-Moldova" has proposed through this project to conduct a State assessment of drinking water sources, i.e wells and springs in the area of Territorial Administrative Unit Gagauzia, where 'Gagaujii'- one of the ethnic minorities of the country are living.

This reserach has been carried out because in this part of Moldova water resources are scarce. 70-80% of the population is using water from wells and springs for domestic needs, as drinking water, for technical purposes, irrigation, etc.

Therefore, to monitoring the water quality of wells and springs was one of the most important objectives. It helped to analyse the chemical and microbiological parameters in water of 60 selected wells, based on how they are used, the degree of impact on the users, by the number of users, and the potential influence of pollution sources, etc.

Another important objective of the project was placing plaques with information on the 60 analyzed wells and springs, to inform the population about the quality of the water water they drink, with what quality of water they prepare food and if it can be used as drinking water. The research also provided information about the well, based on the quality of the water, if the well needed to be decommissioned and or made inaccessible for further use. This to protect the health of the population.

An important activity at the start of the project was to establishment an opening of an ethnographic Eco-Centre at the premises of the Centre for Creative children in the village Avdarma, in Gagauzia. This center was very welcomed by the local administration as well by the citizens.

The project ends on 31 May 2016 and all results can be found on the website.

Проект «Усиление действий между НПО и местными органами власти для вовлечения гражданского общества в целях охраны водных ресурсов и качества воды в Буджатская степи».

Номер проекта **MOL/EU-NGOS/OP5/Y4/2015/06**

Подразделение, который реализует проект: Ассоциация по охране окружающей среды и изучению четвертичного периода в Молдове "Inquire Молдова"

Финансирование проекта: проект, финансируемый Европейским Союзом в рамках Программы малых грантов ГЭФ и ПРООН

Цели проекта: НПО "INQUA-Moldova" предложила в рамках данного проекта, провести оценку состояния источников воды для питья, т.е. колодцев и родников в районе территориальной административной единицы Гагаузии, где компактно проживает одна из этнических меньшинств страны-гагаузы.

Эта оценка была обусловлена тем фактом, что в этой части страны, где водные ресурсы являются местными скудными ресурсами, 70-80% населения продолжают использовать воду из колодцев и родников пригодной для питья в целях бытовых нужд, для технических целей, орошения и т.д.

Поэтому, исследование качества воды колодцев и родников было одной из сферы компетенции и наиболее важной целью, что дало возможность проанализировать химические и микробиологические параметры воды в 60 колодцах, выбранных по принципу использования их, по степени воздействия на них, по количеству пользователей, влияние или отсутствие источников загрязнения и т.д.

Другой важной задачей проекта было прикрепить на 60 исследованных колодцев и родников, информационную дощечку, для информирования населения о том, какую воду они пьют, и какой водой готовят пищу, если она может быть использована в питьевых целях, или потребность законсервировать эти источники «питьевой» воды, которые могут повлиять на качество жизни и здоровья населения.

Важное событие и одним из направлений деятельности в начале проекта было создание этнографического Эко-Центра в Центре Креативных детей в деревне Авдарма, Гагаузии. Создание этого центра, имели широкие сигналы эхо, как среди местной администрации, так и в рядах граждан и жителей, которые уделяют особое внимание народному искусству.

Проект заканчивается 31 мая 2016 года, и все результаты можно найти на веб-сайте.